
 

Elektronisk signatur Utdragsbestyrkande 
C529096808F72A23610D105BF019A6CE3B34C603C9  

 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Sida 
1(25) 

Sammanträdesdatum 
2023-09-19 

 
 

Instans 
Fritids- och folkhälsonämnden 

Plats och tid: GIF-stugan, Knektås, Knektåsvägen 37, tisdagen den 19 september 2023 kl 13:00-17:15 
Paus: Kl. 15:00-15:20 

Ledamöter  
Håkan Eriksson (C), Ordförande  
Linnea Johansson Kläth (MP), 1:e vice ordförande  
Magnus Jason (KD), 2:e vice ordförande, anländer till mötet kl. 13:20  
Maria Frankert (S)  
Samir Karamovic (S)  
Anita Spjuth (V)  
Annette Nordström (M)  
Felix Angwald (M) ersätter Maritha Bäck (M)  
Jan Nilsson (SD) lämnar mötet kl. 16:30  

Ersättare 
Jeanette Olofsson (S) 
Jan Patriksson (S) 
Lennart Brännmar (C) 
Harald Finlöf (KD) ersätter Magnus Jason (KD §§ 109-112 
Jessica Johansson (SD) ersätter Jan Nilsson (SD) §§ 115-123 
Lennart Alftberg (SD) 

Övriga tjänstepersoner 
Mia Wallengren, förvaltningschef 
Emma Magnusson, nämndsekreterare 
Ola Svensson, verksamhetschef 
Åsa Skytt Jansson, verksamhetschef 
Cecilia Strömberg, ekonomicontroller §§ 109-118 
Sakiba Zekaj, förvaltningscontroller §§ 109-118 
Ida Stjerna, verksamhetsutvecklare HR §§ 109-118 
Anethe Tolfsson, verksamhetsutvecklare § 119 
Veronica Wannberg, utvecklingsledare § 119 
Erik Hang, verksamhetssamordnare § 120 
Gabriel Bengtsson, fritidsutvecklare § 121 
Mattias Karlsson, fritidsutvecklare § 121 

Justeringens plats och tid 
Digital justering den 21 september 2023. 

Tillkännagivande av protokoll 
Justeringen tillkännagiven på kommunens digitala anslagstavla den 22 september 2023. 

Paragrafer §§ 109-123 
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Underskrifter 

Ordförande (230103 19.53) HÅKAN ERIKSSON - Mobilt BankID 
 Håkan Eriksson 

Justerare (230913 09.51) SAMIR KARAMOVIC - Mobilt BankID 
 Samir Karamovic 

Förvaltningschef (220303 05.41) MARIA WALLENGREN - Mobilt BankID 
 Mia Wallengren 
 
Sekreterare  (230615 17.57) Emma Therese Katharina Magnusson - Mobilt BankID 
 Emma Magnusson
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§ 109 

Upprop och val av protokollsjusterare 

Fritids- och folkhälsonämndens beslut 
Fritids- och folkhälsonämnden beslutar att jämte ordföranden justera dagens 
protokoll utse Samir Karamovic (S) med ersättare Magnus Jason (KD).  

Justeringen sker digitalt den 21 september 2023. 
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§ 110 

Godkännande av föredragningslista 

Fritids- och folkhälsonämndens beslut 
Fritids- och folkhälsonämnden beslutar att arbeta efter utsänd 
föredragningslista. 
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§ 111 Dnr FOFN 2023-001211.1.3.25 

Förvaltningschefen informerar 
Förvaltningschef Mia Wallengren informerar nämnden om: 

• Socialt Hållbart Borås 

• simarenan och Sandaredsbadet stänger 30 min tidigare på fredagar 

• rekryteringar 

• Öppen Ungdomsverksamhet på Kristineberg. 

 

Ordförande Håkan Eriksson (C) tackar Borås GIF för att vi fått vara här under 
sammanträdet. 
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§ 112 

Allmänhetens frågestund 
Ingen allmänhet närvarar vid sammanträdet. 
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§ 113 

Information från Revisorsgruppen 
Revisorsgruppen från Borås Stad informerar om deras uppdrag för nämnden. 
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§ 114 

Information om Chefoskopet 
Ida Stjerna, verksamhetsutvecklare HR, Marie Klasson och Anders Eliasson 
organisationskonsulter från Organisationshälsa informerar om Chefoskopet 
som är ett chefsprogram där man arbetar med chefers organisatoriska 
förutsättningar och arbetsmiljö. 
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§ 115 Dnr FOFN 2023-001342.3.8.0 

Remiss: Personalpolitiskt program 

Fritids- och folkhälsonämndens beslut 
Med angivet förslag på tillägg tillstyrker Fritids- och folkhälsonämnden Borås 
Stads personalpolitiska program. 

Sammanfattning av ärendet 
Borås Stads personalpolitiska program är en revidering av tidigare program. Det 
nya programmet tar sin utgångspunkt i kompetensförsörjningsutmaningen och 
Borås Stads ambition att vara en attraktiv arbetsgivare med fokus på dem vi är 
till för – Boråsarna. Programmet kopplas också till de globala målen för hållbar 
utveckling och anger den viljeinriktning som ska känneteckna Borås Stad som 
arbetsgivare under kommande period. 

Fritids- och folkhälsonämnden förutsätter att författarna valt att inkludera 
chefer då begreppet medarbetare endast används i dokumentet. Om 
intentionen inte varit detta så saknar nämnden ett perspektiv kring chef och 
ledarskap i programmet.  

Under rubriken ”Vara en ansvarsfull, pålitlig och förutsägbar arbetsgivare” 
föreslår nämnden ett tillägg om att skapa förutsättningar för chefer att vara 
goda, ansvarstagande och utvecklande ledare som företräder arbetsgivaren 
Borås Stad.  

Chefer ska självklart ses som medarbetare i staden men är också arbetsgivarens 
företrädare och har ett ansvar att vara goda ledare som arbetar och möjliggör att 
målsättningarna i dokumentet uppnås. Därav kan det vara av vikt att också 
särskilt nämna denna grupp och dess förutsättningar i programmet.  

Nämnden noterar att de personalpolitiska riktlinjerna ska ses över. I samband 
med det så bör även andra styrdokument, exempelvis lönekriterierna, 
medarbetar- och cheföverenskommelsen, ses över så att de harmoniserar med 
det uppdaterade programmet. 

Med angivet förslag på tillägg tillstyrker Fritids- och folkhälsonämnden Borås 
Stads personalpolitiska program. 

Beslutsunderlag 
1. Remiss: Personalpolitiskt program 
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§ 116 Dnr FOFN 2023-001352.3.4.0 

Remiss: Arbetsmiljöpolicy 

Fritids- och folkhälsonämndens beslut 
Med avgivna förslag på förtydligande och tillägg tillstyrker Fritids- och 
folkhälsonämnden Borås Stads arbetsmiljöpolicy. 

Sammanfattning av ärendet 
Borås Stads Arbetsmiljöpolicy är en revidering av tidigare policy. Det 
uppdaterade dokumentet tar sin utgångspunkt i att möta de krav som framgår i 
Arbetsmiljölagen och i Arbetsmiljöverkets författningssamling om systematiskt 
arbetsmiljöarbete (AFS 2001:1). Syftet är att skapa förutsättningar för en god 
arbetsmiljö som är fri från olycksfall och ohälsa och som främjar trivsel.  

Att Borås Stad som arbetsgivare har målsättningar för en god fysisk, psykisk 
och organisatorisk arbetsmiljö är också en viktig del i arbetet med att möta 
kompetensförsörjningsutmaningen. Fritids- och folkhälsonämnden tycker det 
är bra att de inledande punkterna med målsättningar tar utgångspunkt i det som 
forskning och arbetsmiljöaktörer idag benämner som friskfaktorer. 

Fritids- och folkhälsonämnden uppfattar att effekten för de målsättningar som 
framgår i policyn årligen mäts och redovisas genom de nyckeltal som framgår i 
kapitel 3 om Arbetsmiljö, i Personalekonomiska redovisning samt i Borås Stads 
medarbetarenkät som genomförs vartannat år samt genom Borås Stads rutin 
för årlig uppföljning av arbetsmiljöarbetet.  

Fritids- och folkhälsonämnden föreslår tre tillägg eller förtydliganden av 
innehållet. 

I inledningen föreslås att ett förtydligande görs med en beskrivning som anger 
hur Borås Stad organiserar arbetsmiljöarbetet i enlighet med AFS 2001:1 om 
systematiskt arbetsmiljöarbete. Det bör framgå att arbetsmiljöfrågorna och 
skyddskommittéuppgifter är en integrerad del i Borås Stads samverkansavtal 
med fackliga organisationer. 

I inledningen föreslås att ett tillägg görs med en formulering av målsättning för 
friskfaktorn ”en välutvecklad kommunikation och återkoppling” som i 
dagsläget inte omnämns på ett tydligt vis. Friskfaktorn handlar om att 
samtalsklimatet är öppet och tillåtande uppåt, nedåt och åt sidorna och att det 
finns fungerande kommunikationsvägar och forum för information och dialog. 

 

Under punkterna kring förutsättningar föreslås att ett tillägg görs som 
förtydligar att alla chefer och medarbetare har ett ansvar att rapportera, följa 
upp och åtgärda arbetsskador och tillbud. 
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Med angivna förslag på förtydligande och tillägg tillstyrker Fritids- och 
folkhälsonämnden Borås Stads Arbetsmiljöpolicy. 

Beslutsunderlag 
1. Remiss: Arbetsmiljöpolicy 
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§ 117 Dnr FOFN 2022-002031.2.4.1 

Tertialrapport Tertial 2 2023 

Fritids- och folkhälsonämndens beslut 
Fritids- och folkhälsonämnden beslutar att godkänna tertialrapport 2 2023 för 
Fritids- och folkhälsonämnden och överlämnar den till Kommunstyrelsen. 

Sammanfattning av ärendet 
Sommarmånaderna är en intensiv period för Fritids- och folkhälsonämndens 
verksamheter. Besöken till verksamheter så som; mötesplatser, bad och 
friluftslivet är mycket väderberoende. Spår, leder och badplatser används 
generellt i större utsträckning på sommaren. Sommarverksamhet för barn och 
unga bedrivs runt om i staden. Feriearbetare berikar verksamheten och möten 
mellan människor genereras genom ett rikt fritidsutbud. Inom det 
stadenövergripande folkhälsoarbetet pågår en utveckling med att tillgängliggöra 
kunskapsunderlag. Inom Överenskommelsen pågår en nära samverkan och 
kontinuerlig dialog med civilsamhället. Det kommunala fritidsrådet har 
reviderats och kommer i framtiden vara ett forum för medborgardialog mellan 
civilsamhället och politiken kring sakfrågor inom nämndens uppdrag. 

En av nämndens tydligaste prioriteringar är att öka synligheten och 
marknadsföringen av utbudet för att nå fler invånare. Det är en utmaning att 
synliggöra all verksamhet och det omfattande utbud nämnden erbjuder. En 
extra satsning har gjorts på att synliggöra sommarlovsaktiviteter och 
badverksamheten. Sommarverksamheten har varit välbesökt och uppskattad. 
Satsningen på familjeresor sticker ut särskilt positivt. Förvaltningen ser ett 
behov och efterfrågan av aktiviteter till låg eller ingen kostnad. Besöken till 
baden har ökat, vilket delvis bedöms bero på vädret. Kampanjer och 
marknadsföring har gjorts och fått god spridning i sociala medier vilket också 
bedöms påverka positivt.  

Det ekonomiska läget har fått ta allt större fokus. Inflation och stigande priser 
påverkar både föreningsliv och invånare. Det blir färre kronor i plånboken 
vilket gör att behovet av ett tillgängligt fritidsutbud och meningsfulla aktiviteter 
till låg eller ingen kostnad ökar. Utifrån det ekonomiska läget som är idag är det 
mycket svårt att bibehålla nivån på verksamhet, trots anpassningar. De 
ekonomiska förutsättningarna skapar en osäkerhet och oro hos både nämnd 
och förvaltning. Nämnden ser att det främjande och förebyggande uppdraget 
utmanas stort genom det ekonomiska läget. Detta innebär en negativ påverkan 
på invånare och folkhälsoläget. På sikt kan det leda till fler i ohälsa, utanförskap 
och ökade kostnader i andra delar av samhället. Fritids- och folkhälsonämnden 
oroas över denna utveckling.  
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I tertialrapporten redovisas två uppdrag från Kommunfullmäktige och två 
uppdrag från den egna nämnden. Alla är under genomförande. 

Ekonomiska förutsättningar 

Fritidsramen 
Periodens bokförda budgetavvikelse är -6 336 tkr till största del högre 
kostnader än budgeterat. Avvikelserna kan främst härledas till högre kostnader 
för hyror kopplat till lokalerna som faktureras av Borås Arena AB, men också 
högre el- och värmekostnader. 

I augusti inkom Kammarrättens dom gällande momsärende kopplat till 
Stadsparksbadet (25 procent moms på badavgifter). Borås Stads överklagan 
avslogs, vilket innebär att Skatteverkets beslut fastslås. I dialog med jurist är 
förvaltningen överens om att inte överklaga till sista juridiska instans. Detta 
innebär att 25 procent moms ska utgå på badavgifterna på Stadsparksbadet. 

Prognosavvikelsen beräknas till -9 440 tkr vid årets slut. Underskottet förväntas 
justeras i sin helhet i samband med årsbokslutet. Avvikelserna finns främst 
inom anläggningsverksamheten samt badverksamheten. Redan vid årets ingång 
aviserades en avvikelse inom Anläggningsverksamheten på -8 100 tkr. 
Lokalkostnaderna från Borås Arena AB för objekten Borås Arena 1 och 2, 
Rydahallen och Sjuhäradshallen har ökat inför 2023 med 5 600 tkr. Därutöver 
tas en ny hall, "Myråshallen" i bruk med en ökad internhyra och drift på ca 1 
000 tkr. 

Anläggningsverksamheten är det område som till största del påverkas genom 
högre konsumtionskostnader. För året prognostiseras ca 1 500 högre 
elkostnader än budgeterat. De ökade kostnaderna bör justeras genom tilldelat 
elstöd.  

Nya idrottshallar medför ökade driftskostnader, exempelvis köpta tjänster för 
vaktmästeri och städ. Städkostnaderna för året ökar mer än avsatt budget. Inom 
verksamhetsområdet i nuläget med -500 tkr. 

Vid årets ingång aviserades en avvikelse på intäktssidan på -5 400 tkr inom 
badverksamheten. Under våren och sommaren har besöken till simhallarna 
ökat, vilket också syns på de bokförda intäkterna. I nuläget prognostiseras en 
avvikelse på -2 500 tkr med förhoppning av en fortsatt positiv trend framåt. 
Under året beräknas momsavsättningen till 1 900 tkr. 

Övriga verksamhetsområden har sammantaget en budget i balans. 

Avsatt buffert används i sin helhet för att täcka underskott inom den löpande 
verksamheten. 

De ekonomiska förutsättningarna framåt är tuffa och kommer att utmana 
nämndens ansvarsområden på flera sätt. I nuläget är mycket oförutsägbart och 
mycket beror på de beslut som fattas i Kommunstyrelsen/Kommunfullmäktige 
gällande prioriteringar i budgeten för 2024.  
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För att få effekt på de besparingar som behöver göras inför nästa år behöver 
åtgärder vidtas redan nu. Återhållsamhet är ett måste på alla plan för att kunna 
frigöra resurser och därigenom kunna klara av att hantera det tuffa ekonomiska 
läge vi står inför. 

Bidragsramen 
Prognosen för året bedöms bli ett överskott på cirka 200 tkr. Den ekonomiska 
uppföljningen tyder på ett överskott på 300 tkr för grund- och lokalbidrag och 
ett underskott på ca 100 tkr för anläggningsbidragen. Förvaltningen har 
uppmärksammat att många föreningar gjort eller kommer att göra investeringar 
i sina klubbstugor framförallt med koppling till energibesparande åtgärder, 
därav betalas anläggningsbidrag ut i större utsträckning. 

Investeringar 
För investeringar med årliga anslag uppgår budgeten 2023 till 15 774 tkr, varav 
5 124 tkr har omdisponerats från föregående år. Investeringsanslag som löper 
över flera år har en budget på 15 253 tkr, varav 3 853 tkr har omdisponerats 
från föregående år. Under perioden har det bokförts utgifter på totalt 9 821 tkr. 

Prognosen beräknas till ca 21 000 tkr, vilket är ca 10 000 tkr mindre än 
budgeterat. Några investeringsprojekt skjuts framåt som en medveten handling 
för att kunna minimera effekterna av ökade kapitalkostnader i budget 2024. När 
det gäller investeringsprojektet ”Belysning på Ryavallen” visar det sig i 
upphandlingsförfarandet att kostnaderna blir mycket lägre än tidigare beräknat. 
Det finns ett behov av att frigöra medel från budgetposten för att under året 
genomföra byte av belysning på två fotbollsplaner till LED inom ramen för 
avsatt budget. Trots detta blir den totala utgiften nästan halverad i jämförelse 
med avsatt budget. 

Investeringsprojekt som väntas överstiga budget är projekteten 
”Kronängsparken” och bytet av konstgräs på Brämhults IP. Omständigheter 
som tidigare kommunicerat ger ökade utgifter som hanteras inom avsatt 
investeringsbudget. 

Beslutsunderlag 
1. Tertialrapport 2 2023, Fritids- och folkhälsonämnden 
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§ 118 Dnr FOFN 2023-000791.1.3.1 

Kommunfullmäktiges uppdrag som inte ingår i budget 
2023 

Fritids- och folkhälsonämndens beslut 
Fritids- och folkhälsonämnden beslutar att godkänna redovisningen av uppdrag 
som inte ingår i budget 2023 och översänder den till Kommunstyrelsen för 
kännedom. 

Sammanfattning av ärendet 
Enligt Kommunstyrelsens rutin för uppföljning av uppdrag som inte ingår i 
budget redovisas dessa två gånger årligen. Fritids- och folkhälsonämnden har 
vid tidpunkten för redovisningen ett uppdrag från Kommunfullmäktige utanför 
budget. Uppdraget är genomfört och har rapporterats till nämnden i juni 2023.  

Fritids- och folkhälsonämnden beslutar att godkänna redovisningen av uppdrag 
som inte ingår i budget 2023 och översända denna till Kommunstyrelsen för 
kännedom. 

Beslutsunderlag 
1. Rapport, uppdrag som inte ingår i budget tertial 2 2023, Fritids- och 
folkhälsonämnden 
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§ 119 Dnr FOFN 2023-001333.6.8.25 

Initiativärende (KD, M, SD): Öka den offentliga närvaron 
på våra badplatser! 

Fritids- och folkhälsonämndens beslut 
Fritids- och folkhälsonämnden ser mycket positivt på vuxenvandrare och andra 
liknande ansvar från civilsamhället. Uppdraget att samordna och underlätta för 
att få fler vuxenvandrare finns redan och hanteras inom befintlig ram. Fritids- 
och folkhälsonämnden beslutar att uppdra åt förvaltningen att se hur vi kan 
växla upp arbetet i samverkan med övriga berörda parter. 

Fritids- och folkhälsonämnden beslutar att ge Fritids- och 
folkhälsoförvaltningen i uppdrag att utreda och senare föreslå investeringar för 
att följa kommande lagkrav på avfallshantering på naturbadplatserna som 
omfattas av lagkravet.  

Fritids- och folkhälsonämnden anser att-satsen besvarad och ser mycket 
positivt på den breda samverkan som finns kring kritiska datum. Detsamma 
gäller för det viktiga arbetet med vattensäker kommun. Nämnden konstaterar 
att möjlighet finns att vid behov beställa väktartjänster och att enheten Centrum 
för Kunskap och Säkerhet (CKS) stöttar med samordning. 

Sammanfattning av ärendet 
Kristdemokraterna, Moderaterna och Sverigedemokraterna i Fritids- och 
folkhälsonämnden har lämnat in ett initiativärende om att öka den offentliga 
närvaron på våra badplatser, se beslutsunderlag 1. 

Beslutsunderlag 
1. Initiativärende (KD, M, SD): Öka den offentliga närvaron på våra badplatser! 
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§ 120 Dnr FOFN 2023-001433.6.4.3 

Initiativärende (V): Kulturhistoriska perspektiv på våra 
anläggningar 

Fritids- och folkhälsonämndens beslut 
Fritids- och folkhälsonämnden anser initiativärendet besvarat och lägger det till 
handlingarna. 

Sammanfattning av ärendet 
Vänsterpartiet i Fritids- och folkhälsonämnden har lämnat in ett initiativärende 
avseende kulturhistoriska perspektiv på våra anläggningar, se beslutsunderlag 1. 

Fritids- och folkhälsoförvaltningen har fått i uppdrag att besvara det inskickade 
initiativärendet samt dom frågeställningar som gjorts kring renoveringen av 
Ryavallen. 

Vilka kulturhistoriska avvägningar som har gjorts i samband med 
renoveringarna av Ryavallen? 
Ryavallen är en av Borås kändaste byggnader där en otrolig mängd minnen 
skapats genom åren. Arvet förpliktar och Ryavallen är i princip den enda 
byggnaden som Fritids- och folkhälsoförvaltningen har ett ägar- och 
förvaltaransvar på. Den senaste större renoveringen skedde utomhus 2012 inför 
stundande Friidrotts-SM.  

Eftertänksamhet och skyddsåtgärder har vidtagits kontinuerligt genom åren, 
exempel är när Borås stad bytte ut alla almarna på Skaraborgsallén mot ekar så 
bibehölls de stora karakteristiska almarna inne på Ryavallen. Den robusta 
huvudbyggnaden som byggdes av krigsbetong under andra världskriget har 
genom åren fått behålla sin utformning.  

Stadsantikvarien är med sin expertis och myndighetsutövning välbekant med 
platsen och förvaltningen har ett nära samarbete. Historiska foton hänger inne 
på Ryavallen som en viktig påminnelse om de kulturhistoriska värdena. 

Ryavallen har även fått kompromissa med omgivande utveckling, där den 
bortre långsidoläktaren har bytts ut mot Ryahallen och Borås Arena växte 
samtidigt fram på baksidan. Kritiken som framkommit mot beslutet att 
förvaltningen för cirka tretton år sedan tog bort den östra entrékonstruktionen 
”Ryavallen”, har vi försökt få fram mer underlag på. Källor beskriver att det var 
kopplat till säkerhetsrisker efter rost och frostsprängningar som försvagade 
konstruktionen, men även att namnet Ryavallen skapade förvirring för publik 
till Borås Arena. I samma veva har kritik framkommit mot tidigare renovering 
av det före detta styrelserummet. Där har enklare renoveringar gjorts för att få 
rummet ljusare och mer mötesvänligt för föreningslivet.  
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Ryavallen har sedan 2004 ett rivningsskydd beskrivet i detaljplanen för 
huvudläktaren och ståplatsläktarna på kortsidorna. Plan och bygglagen reglerar 
mer allmänt även ett förvanskningsförbud. 

Hur kulturhistoriska perspektiv rent allmänt hanteras i samband med 
renoveringar av Fritids- och folkhälsoförvaltningens anläggningar 
Vid arbeten i kulturhistoriska byggnader och anläggningar samarbetar Fritids- 
och folkhälsoförvaltningen och fastighetsägaren med stadsantikvarien för att 
behålla utformningen och identiteten. Pågående samverkan är exempelvis 
renoveringen av Boråshallen. Förvaltningen samverkar också med de föreningar 
som är hyresgäster, samt andra besökare. Ett exempel på pågående 
föreningssamverkan är vilka möjligheter och begränsningar som skyddet ger för 
den gamla ladugårdsbyggnaden vid Borås Ridhus.   

Fritids- och folkhälsoförvaltningen har också förmånen att samarbeta med 
Borås idrottshistoriska sällskap och det är ett samarbete som kan fördjupas för 
ökad kunskap och skydd. Utemiljön är i sammanhanget minst lika viktig som 
byggnaderna och här försöker förvaltningen både vårda och lyfta fram det 
kulturhistoriska. Det sker genom att exempelvis anlägga motionsspår nära 
stenmurar och liknande betydelsefulla platser. Fritids- och 
folkhälsoförvaltningen är stolta över detta arv och har ett ansvar gentemot 
kommande generationer. 

Beslutsunderlag 
1. Initiativärende (V): Kulturhistoriska perspektiv på våra anläggningar 
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§ 121 Dnr FOFN 2023-001413.6.7.2 

Initiativärende (KD): Bidrag till etniska föreningar 

Fritids- och folkhälsonämndens beslut 
Fritids- och folkhälsonämnden och Borås Stad har haft ett betydelsefullt 
samarbete med etniska föreningar för stadens framväxt. Framtidsanalyser 
påvisar vikten av att fortsätta samarbetet och stödet med ekonomiska bidrag 
som regleras i bidragsformer för Fritids- och folkhälsonämnden.  

Initiativärendet ska därmed avslås. 

Sammanfattning av ärendet 
Kristdemokraterna i Fritids- och folkhälsonämnden har lämnat in ett 
initiativärende avseende bidrag till etniska föreningar, se beslutsunderlag 1. 

Bidragsformer för Fritids- och folkhälsonämnden.  
Borås Stad stöttar det viktiga föreningslivet på flera sätt, det ekonomiska stödet 
till bidragsberättigade föreningar regleras i reglementet; Bidragsformer för 
Fritids- och folkhälsoförvaltningen. Reglementets övergripande text beskriver 
värdegrunden för Borås Stads bidragsformer på följande sätt; 

” Föreningslivet i Borås har en lång tradition av goda företrädare 
och ett stort ideellt engagemang. Föreningar och organisationer är 
viktiga bärare av demokratiutveckling, är medskapare till ett gott 
liv och viktiga aktörer för att upprätthålla och utveckla en jämlik 
folkhälsa i Borås. Föreningar och organisationer är en 
förutsättning för att skapa arrangemang och tävlingar på såväl 
nationell som internationell nivå. Genom att erbjuda en 
meningsfull fritid för stadens invånare och sysselsätta barn, 
ungdomar och vuxna i aktiviteter och arrangemang skapas 
bryggor mellan generationer, kön och ursprung. Borås Stad ska 
stödja och skapa förutsättningar för föreningar och organisationer 
att utveckla sin verksamhet. Föreningar ska vara goda förebilder 
och arbeta för allas lika värde och för att motverka 
diskriminering, användandet av våld, alkohol och droger. Borås 
stads ekonomiska stöd ska vara likvärdigt och rättvist samt utgå 
från tydliga principer. Stöd till det civila samhället ska utgå från 
tillit och följas upp utifrån Överenskommelsens principer om 
självständighet och oberoende, dialog, kvalitet, långsiktighet, 
öppenhet och insyn. I Överenskommelsen med civilsamhället 
framgår det bland annat att ”Borås stad tar tillvara de idéburnas 
erfarenheter och särskilda kvaliteter och visar respekt för deras 
självständighet och oberoende” 
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Gruppen etniska föreningar  
Föreningarna har traditionellt startats av personer som invandrat till Sverige och 
Borås för att med stöd från föreningen kunna få en trygghet i det nya landet 
och någonstans att samlas och umgås. De etniska föreningarna i Borås har 
bland annat starka band till arbetskraftsinvandringen, där nyanlända i princip 
stämplade in på arbetsplatserna i textilindustrin m fl. redan på sin andra dag i 
Borås. Föreningarna var helt avgörande för att det praktiska i vardagen skulle 
fungera för den enskilde, de stödfunktionerna är fortfarande viktiga.  

En tillbakablick på Borås stads långa tradition av att stötta föreningarna påvisar 
att generationsskiftena i föreningarna normalt leder till att 
föreningsverksamheten på sikt upphör. Bidragsbestämmelserna ställer också 
krav på prestationer med exempelvis ett lägsta krav på 70 godkända aktiviteter 
per år för att få lokalbidrag. Föreningar med ökande snittålder orkar tillslut inte 
vara så aktiva när generationerna inte fyller på med ny kraft.  

För de som flytt från sina hemländer har möjligheten till umgänge och stöd 
genom föreningen varit oerhört viktigt och dessa föreningar har i dagsläget 
generellt ett bredare åldersspektra med mycket barn- och ungdomsverksamhet, 
i synnerhet idrott. Flyktingar kan bära på trauma i olika grad och de kommer till 
Borås i olika åldrar, möjligheten att få röra på sig med idrott i en så bekväm 
miljö som möjligt är viktig. Steget därefter kan vara engagemang i en riktad 
idrottsförening, men ibland är det steget för stort om de exempelvis inte hållit 
på med den idrotten som barn.  

Värdet för Borås Stad 
Föreningsverksamheten för den enskildes folkhälsa, avlastning på behov av 
annan samhällsservice, det kulturella värdet och liknande är svårt att värdera.  

Borås Stad samverkar aktivt med civilsamhället. I krisberedskapen blir behovet 
av samverkan ännu tydligare. Under flyktingkrisen från Ukraina eftersökte 
Borås Stad en Ukrainsk förening att samverka med och planera mottagning, få 
hjälp med översättning, planera skolgång och liknande. Föreningen fanns tyvärr 
inte då, men bildas nu. Borås stad har sammanfattningsvis haft stor nytta av 
samverkan och samarbete med etniska föreningar och kommer ha det 
framöver, särskilt i en osäkrare omvärld.  

Utsatta områden 
De etniska föreningarna har haft betydelse även när det gäller att underlätta för 
personer att integreras och komma in i föreningslivet över huvud taget. De har i 
många fall låga avgifter vilket gör att tröskeln för att ha möjlighet att kunna vara 
med blir lägre. Många av medlemmarna bor eller har bott i våra utsatta 
områden där nivån av föreningsanslutning är låg, men den hade med största 
säkerhet varit ännu lägre utan de etniska organisationerna. 
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Omvärldsanalys 
Regeringsbeslut om slopade statsbidrag till etniska organisationer i höstens 
budget. Information citerat från Myndigheten för ungdoms och 
civilsamhällesfrågor hemsida;  

www.mucf.se/om-oss/aktuellt/regeringen-avser-att-avskaffa-statsbidraget-till-
etniska-organisationer 

”Statsbidraget till etniska organisationer infördes 2008 
(Förordning 2008-63) och har sedan dess hanterats av 
Ungdomsstyrelsen och senare Myndigheten för ungdoms- och 
civilsamhällesfrågor, MUCF. Bidragsformen ersatte det tidigare 
statsbidraget till organisationer som främjar integration från 2000 
(Förordning 2000:216) och som handlades av dåvarande i 
Integrationsverket. Statsbidraget är på totalt cirka 19 miljoner 
kronor per år och fördelas på mellan 40 och 60 organisationer per 
år. Det statliga bidraget till organisationer bildade på etnisk grund 
syftar till att stärka organisationernas egna initiativ och 
verksamheter som rör kultur, språk, identitet och delaktighet i 
samhället.” 

För att få en uppfattning om hur det ser ut i övriga landet har en enkel analys av 
andra kommuners bidrag genomförts. De kommuner som undersökts har varit 
Mark, Växjö, Södertälje och Landskrona. Denna visar på att etniska föreningar 
eller motsvarande (alla kommuner har inte det begreppet) får bidrag på något 
sätt, men det skiljer en del på vad de får bidrag för. Allt från att bara få bidrag 
för icke kulturbärande barn- och ungdomsverksamhet till att en kommun t.o.m. 
utvecklat stödet till denna typ av förening. 

Översikt Fritids- och folkhälsonämndens bidrag till etniska föreningar 
I Borås Stad fick 18 etniska föreningar bidrag på totalt ca 1 660 tkr under 2022. 
Detta är en minskning med ca 100 tkr jämfört med 2021 och prognosen för 
2023 tyder på ytterligare ca 100 tkr i minskat bidrag. Trenden verkar alltså vara 
vikande för etniska föreningar. En del förklaras av att de tidigare fick bidrag för 
aktiviteter gällande läxhjälp och hemspråk, men detta togs bort vid 
bidragsreformen 2020. En annan förklaring är att föreningarna har problem 
med återväxten då andra och tredje generationens invandrare inte har samma 
band med ursprungslandet som föräldrarna och hellre engagerar sig utefter 
intresse, till exempel idrott eller kultur.  

De bidrag som föreningarna får är framförallt Grundbidrag och Lokalbidrag, 
vissa har även Aktivitetsstöd och Verksamhetsbidrag. Det viktigaste bidraget 
här torde vara Lokalbidraget, som ger föreningarna större möjlighet att ha 
hyra/äga sin egen lokal. Om bidragen togs bort är förvaltningens bedömning 
att många blir tvungna att säga upp kontraktet, vilket skulle vara ett hårt slag för 
framförallt de äldre medlemmarna som har mycket av sitt umgänge genom 
föreningen. Här ser vi en risk för social isolering då det är ytterst tveksamt att 
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dessa personer skulle engagera sig i en ”svensk” pensionärsverksamhet. Vi ser 
även en risk att övriga åldersgrupper hamnar utanför föreningslivet i stort då de 
låga trösklar som vi tidigare nämnt inte skulle finnas på samma sätt. 

Om bidragen till etniska föreningar upphör, har de möjlighet att mer renodlat 
söka bidrag som en ungdomsförening med verksamhet för barn 6-20 år. Ett 
flertal av föreningarna har idag ganska stor barn- och ungdomsverksamhet.  

Bedömningen är att besparingen som i förslaget inte omfattar föreningar 
kopplat till våra nationella minoriteter, efter renodling till ungdomsverksamhet 
blir cirka 400-500 tkr. 

Beslutsunderlag 
1. Intitiativärende (KD): Bidrag till etniska föreningar 
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§ 122 Dnr FOFN 2023-000082.1.2.1 

Redovisning av anmälningsärenden 

Fritids- och folkhälsonämndens beslut 
Redovisade anmälningsärenden läggs till handlingarna. 

Sammanfattning av ärendet 
1. Kommunfullmäktige: Delårsrapport januari - april 2023 för nämnderna 

Dnr 2023-00147 

2. Kommunstyrelsen: Redovisning av Borås Stads inkomna synpunkter 
2022 
Dnr 2023-00148 

3. Ekonomistyrning: Tider för Årsredovisning 2023, Budgetuppföljning 
2024 och Budget 2025 
Dnr 2023-00152 

4. Fritids- och folkhälsonämnden: Protokoll från Förvaltningens 
samverkansgrupp (FSG) 2023-09-14 
Dnr 2023-00020 

Beslutsunderlag 
1. Redovisning av anmälningsärenden 2023-09-19 
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§ 123 Dnr FOFN 2023-000103.6.7.0 

Redovisning av delegationsbeslut 

Fritids- och folkhälsonämndens beslut 
Redovisade delegationsbeslut läggs till handlingarna. 

Sammanfattning av ärendet 
1. Svar på samråd för Detaljplan Norra Sjöbo, Torpa-Sjöbo 2:1, 

Långestenslyckan 
Dnr 2023-00137              

Beslutsunderlag 
1. Redovisning av delegationsbeslut 2023-09-19 
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